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Silnice Rokolský most – Nový Hrádek, co bude dál? 
 
O tom, že se oprava silnice z Rokolského mostu na Nový Hrádek nepovedla, to už všichni 
dávno víme. Ve vzduchu vlající svodidla, rozpadající se krajnice, trhliny ve vozovce svědčí 
o kvalitě projektu i odvedené práce.  
 

Městys Nový Hrádek dlouhodobě usiluje o napravení tohoto zoufalého stavu. V současné 
době se snad blýská na lepší časy. Údržba silnic Královéhradeckého kraje a.s. zpracovává pří-
slušnou projektovou dokumentaci. V rámci úprav dojde k rozšíření stávající krajnice pomocí 
gabionových zdí. Stavba zdí bude probíhat pod ochranou záporového pažení, tak aby došlo k mi-
nimálnímu poškození komunikace a současně byl možný provoz jedním pruhem. Stavební práce 
by měly být realizovány během jedné stavební sezony v roce 2022 a měly by být dokončeny 
před předáním komunikace do zimní údržby. 

Bc. Zdeněk Drašnar 
starosta 
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Krátce...  
• 9. června ve věku 68 let nečekaně zemřela národem milovaná „Popelka“, herečka Libuše 

Šafránková. Vynikla v mnoha filmech – Vrchní, prchni, Vesničko má středisková, Obecná 
škola, v „oscarovém“ Koljovi. Získala přízeň diváků i za hranicemi, především díky filmu 
Tři oříšky pro Popelku. Byla velmi nadaná, veselá a milá. Upřímně se s ní loučily spousty 
fanoušků v Praze i v rodných Šlapanicích.  

• 21. června zemřela ve věku 84 let herečka Nina Divíšková. Byla dlouholetou členkou 
Činoherního klubu a proslavila ji výborně zahraná role v televizním seriálu Vyprávěj. 

• 26. června se ve večerních hodinách přehnalo na jižní Moravě rychlostí 219 km/hod 
mimořádně silné a vše ničící tornádo. Živel zpustošil domy, auta, stromy a vyžádal si 6 
lidských životů. Prohnal se mezi Břeclaví a Hodonínem. Postiženy byly zejména obce 
Hrušky, Lužice, Moravská Nová Ves, Mikulčice a část Hodonína. Vichřice vzala střechy i 
zdivo stovek domů, u 180 z nich rozhodli statici o demolici. Tak rozsáhlý zmar nemá 
pamětníka, v postižených obcích byl život zcela ochromen. Obdivuhodný byl okamžitý 
nástup záchranářů, hasičů, zdravotníků a dobrovolníků. Celé Čechy zachvátil obrovský 
projev solidarity. Lidé nezištně začali přispívat prací i finančně. Za necelý týden na obnovu 
poslali 1 miliardu korun. Mimo individuálních darů občanů a sbírky našich hasičů náš 
městys poskytl postiženým obcím dar 30 000,- Kč. 

• 3. července hasiči uspořádali oblíbené pouťové opékání selete. Návštěva byla veliká, přijely 
i „houpačky“. 

• Od 19. července do 13. srpna se uskutečnil pro žáky v prostorách sokolovny rodiči velmi 
oceňovaný příměstský tábor. 

• 12. července zemřel ve věku 75 let sympatický herec Ladislav Potměšil. Diváci si ho oblíbili 
v seriálu Hospoda a ve filmu Byl jednou jeden polda. 

• 18. července zemřel ve věku 81 let přímo na jevišti svého divadla v Bratislavě při loučení s 
posluchači Milan Lasica. Byl velmi oblíbený, zejména pro svůj inteligentní a moudrý 
humor. Mnoho let tvořili úspěšnou dvojici s Juliem Satinským. Jeho pohřeb proběhl v utajení 
již třetí den v rodinném kruhu. 

• 18. července zemřel ve věku 73 let známý a oblíbený písničkář František Nedvěd. Mnoho 
let tvořili s bratrem Janem úspěšnou dvojici zpěváků country, folku a trampských písní. 

• 18. července zemřel ve věku 100 let nestor české neurochirurgie profesor MUDr. Vladimír 
Beneš. Zasloužil se mj. také o vznik dětské neurochirurgie. Na jeho práci ve stejném oboru 
úspěšně navázali jeho syn a vnuk. Jsou si všichni tři podobní velkou vášní pro zvolený obor. 

• 23. července 2021 začala 32. olympiáda 2020 v japonském Tokiu a byla slavnostně 
zakončena 8. srpna. Odložena byla z důvodu pandemie covidu 19. Stín covidu byl přítomný 
i po roce. Soutěže probíhaly bez diváků a za přísných bezpečnostních opatření. Účastnilo se 
jí více než 11 tisíc sportovců z 92 zemí. Některým z nich, včetně několika našich, nebyl z  
důvodu pozitivního testu na koronavirus start povolen. Pro Čechy byla však olympiáda velmi 
úspěšná. Získali celkem 11 medailí, 4 zlaté, 3 stříbrné a 4 bronzové a umístili se na 18. 
místě mezi zúčastněnými státy. Pro pořadatele byla olympiáda nejdražší v historii (26 miliard 
dolarů). 

• Od 20. do 28. srpna probíhal po ročním „covidovém“ zpoždění a za výrazných 
bezpečnostních opatření 55. filmový festival Karlovy Vary. Film Davida Ondříčka Zátopek 
získal Cenu diváků.  
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• 21. srpna uspořádala T.J. Sokol ve spolupráci s CK Jana Hudková jednodenní výlet do 
Jizerských hor. Účastníci mj. navštívili rozhledny Štěpánka, Maják a muzeum Járy 
Cimrmana. 

• 25. srpna zemřela ve věku 95 let herečka Zdeňka Procházková. Své umění uplatnila i ve 
Vídni. Její poslední výraznou rolí byla filmová představitelka Lídy Baarové. 

• 28. srpna se po roční pauze uskutečnila Hrádouská vařečka. Za deštivého počasí 
pochodovalo 306 účastníků. Všechny trasy vedly kolem nové rozhledny na Šibeníku. 

 

 
 

• 31.srpna po 20 letech odchodem posledního amerického vojáka skončila vojenská mise 
spojenců v Afganistánu. Jejímu konci předcházela rozsáhlá letecká evakuace více než 100 
tisíc vojáků, pracovníků ambasád a afgánských spolupracovníků i s rodinami. Letiště v 
Kábulu převzalo vítězné hnutí Talibán. Mise si vyžádala život 14 českých vojáků. 

• Po dobu prázdnin probíhaly komentované prohlídky 
vždy vyzdobeného kostela sv. Petra a Pavla vkusně 
aranžovanými živými květy od věřících i ostatních 
občanů. V obřadní síni nainstaloval Pavel Bohadlo 
spolu s Olgou Langrovou zajímavou výstavu 
fotografií sakrálních památek z blízkého                          
i vzdálenějšího okolí městyse.  

 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 
J. A. Komenský: Všichni na jednom jevišti světa stojíme, a cokoliv se tu koná, všech se to týká. 

 

Anna Marková 
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Nový zvon do kostela sv. Petra a Pavla v Novém 
Hrádku 
 
Od nepaměti zvony ohlašují všechny významné mezníky, které se v dané obci stanou a také 
provází téměř každého člověka od kolébky až do hrobu. Nový Hrádek se v minulosti mohl 
pyšnit třemi krásnými velkými zvony, které mu v roce 1927 daroval Josef Bartoň-Dobenín. 
Bohužel však radost z nových zvonů netrvala dlouho. Přišla 2. světová válka a zvony byly 
německou armádou zrekvírovány pro vojenské účely. 
 

Od té doby máme v Novém Hrádku pouze dva malé zvony-asi třicetikilový umíráček a o 
něco větší „poledník“, kterým se oznamovalo poledne a klekánice. Jejich hlas je možné slyšet 
vždy v neděli ráno přede mší. 

Od 2. světové války mnoho Hrádováků po několik generací snilo o tom, že se do kostelní 
věže pořídí nový velký zvon. Dlouho to nebylo možné-nejdříve kvůli komunistům, kteří 
čemukoliv, co připomínalo církev, nepřáli a po roce 1989 bylo třeba nejprve udělat důležitější 
věci-opravit střechu a interiér kostela, vymalovat, zachránit varhany... 

Kdy ale jindy splnit sen o novém velkém zvonu, než v této době, kdy budeme v roce 2023 
slavit 300 let od postavení a posvěcení našeho kostela, dominanty Nového Hrádku? 

Proto se farnost v Novém Hrádku rozhodla, že objedná půltunový zvon ve známé zvonařské 
dílně Dytrychových z Brodku u Přerova. Cena tohoto zvonu i s jeho instalací bude třičtvrtě 
milionu korun. K tomu je třeba ještě udělat další práce, bez kterých by se zvon nemohl do věže 
kostela umístit-zhotovit novou podlahu ve zvonici, opravit zvonovou stolici, přemístit věžní 
hodiny, pořídit nová okna, včetně žaluzií. Celková cena se tak zvedne na přibližně jeden milion 
korun. 

K tomu, aby se tento sen několika generací mohl naplnit, bude třeba mimořádné štědrosti 
mnoha lidí, kteří budou ochotni nákup a instalaci nového zvonu finančně podpořit, a to 
jakoukoliv částkou. 

Dary mohou být jak v hotovosti (po domluvě s 
panem farářem na tel. 731598858) tak i složením na 
účet číslo 1180180399/0800 s variabilním 
symbolem 2023. Následně lze požádat o potvrzení o 
daru. 

Všichni, kdo do konce listopadu 2021 darují na 
nový zvon nejméně 1000 Kč, mohou hlasováním 
spolurozhodnout, jak se nový zvon bude jmenovat. 
Čím vyšší částku kdo daruje, tím větší váhu bude 
jeho hlas mít. 

 
Věříme, že společným úsilím se podaří tento 

projekt uskutečnit, a že se při pouti v roce 2023 
slavnostně rozezní Novým Hrádkem hlas nového 
velkého zvonu. 

Ing. Pavel Sobotka 
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Myslivecké okénko 
 

Mláďata divoké zvěře jsou v období senoseče, které probíhá od května do srpna, ohrožena na 
polích zemědělskou technikou. Sekací lišty sklízecích strojů totiž mohou zvíře vážně zranit či 
dokonce zabít. Například srny kladou svá mláďata do vysoké trávy na lukách, které se právě v 
tomto období sekají k přípravě senáže. Srnče před blížícím strojem neuteče, jelikož mu instinkt 
radí se přikrčit a zůstat na místě.  
 

 
 
Při sečení luk v ČR ročně zahyne 60 000 mláďat. Vlastníci, popř. nájemci honebních pozemků 
jsou ze zákona povinni oznámit myslivcům s předstihem dobu a místo provádění zemědělských 
prací (senoseč...) a při práci používat plašiče zvěře.          
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Dne 14. 6. 2021 členové MS Šibeník Nový Hrádek procházeli hrádovské louky a vyháněli srn-
čata před senosečí. Ještě před vlastním vyháněním srnčat J. Špreňar několikrát aplikoval v okolí 
luk pachový ohradník, který měl zvěř také vyrušit a upozornit na nebezpečí.  (foto J. Špreňar) 
 

 
 
 
 

Hrádovští myslivci připravují na období nouze  
krmivo pro zvěř 
 
I letos jsme zakoupili 2 tuny ovsa, který rozvezeme do krmných zařízení po celé honitbě.  
  

Chcete přilepšit zvěři v době nouze? Udělejte to správně a bude vám vděčná zvěř i myslivci. 
Přikrmování zvěře je odpovědná a odborná činnost. Například zbytky z domácnosti zvěř spíše 
neocení, mohou být dokonce nebezpečné. Z mnoha důvodů není správné vytvářet v lese 
hromady krmiva (a už vůbec ne pečiva) svévolně. Myslivci zvěř v zimním období přikrmují, 
aby nestrádala. Dostat krmení až do krmelce znamená jej zakoupit, složit a rozvézt po celé 
honitbě. Krmelce pak myslivci pravidelně navštěvují, udržují a samozřejmě doplňují.  

Chcete-li zvěři přilepšit, nejlepší bude, když se spojíte s myslivci, kteří se starají o danou 
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honitbu. Pokud pomoc potřebují, jistě vám rádi poradí, jak se můžete nejlépe zapojit. Zároveň 
vás ale téměř jistě požádají, abyste donášku krmiva do volné přírody nechali na nich. Jen máloco 
zvěři a snaze ji odpovědně přikrmovat uškodí víc než neustálý pohyb lidí kolem krmných 
zařízení. Těm se, pokud možno, vyhýbejte i na procházkách, nesledujte zalehlé tlupy zvěře 
v polích a zejména nenechávejte volně pobíhat své mazlíčky. Tukové rezervy zvěře nutné pro 
přežití zimy jsou omezené. Každé vyrušení a zbytečný běh je odčerpávají, a ohrožují tak zvěř 
na životě. 

 

 
Na snímku J. Špreňar a M. Hála při rozvozu jadrného krmiva. 

 
Myslivci rozlišují několik druhů krmiv, která odborně používají. Jedná se o krmiva, která 

jsou velmi důležitá pro zvěř, ovšem jejich nevhodné, laické předkládání může zvěři způsobit 
zdravotní problémy. Krmiva dělíme na objemová, jadrná, dužnatá a minerální soli. Objemová, 
např. jetel, vojtěška, letnina. Tato se připravují (suší) již několik měsíců předem. Známější jsou 
krmiva jadrná, především oves, může se použít i ječmen. Na tato krmiva musí být zvěř zvyklá 
už od podzimu. Dále dostupné žaludy, kaštany, bukvice. U těchto krmiv je zásadní včasné 
předkládání pro vytvoření dostatečné tukové zásoby na zimu. Ne tedy až v měsících největšího 
chladu, to už může být pozdě. Dužnatá krmiva jsou mimo jiné i zdrojem tekutin. Patří sem 
především brambory, krmná řepa, jablka, hrušky, jeřabiny nebo např. siláž.  

Chcete-li nabídnout krmivo, myslivci i zvěř nejvíce ocení právě seno, kaštany, žaludy, dále 
třeba dužnaté krmivo, jablka, mrkev či řepu. U veřejnosti je asi nejznámější a nejoblíbenější sběr 
kaštanů, který se ovšem provádí již na podzim. Od předkládání populárního pečiva zvěři 
myslivci veřejnost odrazují. Je důležité si uvědomit, že většinu lidské potravy divoká zvěř není 
schopna strávit, onemocní acidózou a často i uhyne. Pro zvěř je dobré pouze to, co vyroste v naší 
přírodě a předkládá se buď sušené, nebo v čerstvém stavu. 

Zlatko Hála 
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Sokolský výlet do Jizerských hor 21. srpna 2021 
 
V třetí srpnovou neděli jsme se vydali autobusem s Cestovní kanceláří Jana Hudková do 
Jizerských hor. Z Nového Hrádku a Olešnice nás výlet absolvovalo osmnáct, další výletníci 
se přidali na trase přes Nové Město.  
 

Jana nás informovala cestou hlavně o místech Jizerka a Příchovice. Jako průvodkyně nás 

bezvadně vzdělávala. Vydařil se krásný skoro podzimní den. Většina z nás s hůlkami sestupovala 

od hory Bukovec do rozlehlého údolí říčky Jizerky s několika horskými udržovanými 

chalupami. V dáli jsme poznávali Hnojový dům, který v minulosti obýval dobrodruh a cestovatel 

pan Gustav Ginzel. Prošli jsme stezkou podle horské říčky Jizerky, kde kvetly nádherné plochy 

fialových vřesů, kameny v toku zářily žlutým porostem. V minulosti se v ní nacházely vzácné 

kameny nazvané po říčce Izerity. Zaujal nás pohled na rašeliniště, kde se zaznamenávají většinou 

jedny z nejnižších teplot v republice. Při cestě zpět na parkoviště se nám nabízelo několik 

možností dobře se občerstvit v místním typickém stavení. 

Dále nás autobus převezl do obce Příchovice. Tam jsme si nenechali ujít výstup k historické 

kamenné rozhledně Štěpánka, která byla vystavěna ve dvou časových fázích. Výhled na západ 

jsme měli na Ještěd a z druhé strany na krkonošské hřbety. Pod rozhlednou jsme se mnozí 
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zastavili ještě u obnoveného žulového kříže a kamenů postavených do kruhu, které jsou svědkem 

válečné historie. V dolní části Příchovic jsme ještě navštívili novodobou dřevěnou rozhlednu, 

do které jsme se dostali přes vtipné muzeum Járy Cimrmana.  Povzbuzení nám dala dobrá káva 

na terase v rodinné restauraci U Čápa. Potěšila nás nejen káva, ale i pohledy na talíře krásných 

a voňavých jídel, hbitost obsluhujících, prostě zážitek.  Personál nám nápisy na tričkách 

připomněl 21. srpen 1968. Malým zážitkem byl i jednoduchý plot ze slunečnic. Domů jsme se 

vraceli plni dojmů naší krásnou českou krajinou. 

Zapsala náčelnice Lidmila Martinková 
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Hrádouská vařečka 28. 8. 2021 
 
„Tak jak dopadla Vařečka?“ Častý prvotní dotaz nezúčastněných. Dopadla dobře. 
Neprodělali jsme finančně ani morálně. Mokré trasy prošlo 306 účastníků, odvážlivců z 
Nového Hrádku 153 včetně 39 dětí. Nejstaršímu účastníku z Prahy bylo 92 let. Teploty se 
pohybovaly od 9 do 15 stupňů nad nulou.  
 

Pochodníci vycházeli za 

deště, na kontrolu došli jako 

mokré myši, do cíle jako žáby. 

Jedna slečna prošla trasu jen v 

tričku. Většinou ani pláštěnky a 

dobré boty neochránily před 

vlhkem. Do cíle v sokolovně 

přicházeli vytrvalci s humorem 

pro tradiční vařečku s 

letopočtem 2021. V cíli je ještě 

mohlo zahřát občerstvení, 

určitě spokojenost, že se 
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překonali a určitě budou na tento den 

vzpomínat. Každý rychle spěchal domů do 

tepla, možná také do horké vany. V knize 

zápisů jsou jen kladné zprávy. 

    Na kontrole v přístřešku jsme podávali 

tradiční chléb s vajíčkem a pažitkou a teplý 

čaj.  Na kontrolu dorazil jako první pan 

Grulich, kterému už také není dvacet. Za 

zázemí a vstřícnost děkujeme teplickému 

spolku BezNudy, který vlastní objekt a 

pozemky u Pólů na Dlouhém. Děkujeme 

sponzorům za finanční příspěvek a technické 

vybavení, Milošovi, 

Katce a Leničce 

Vondřejcové za přípravu a instalaci dětské trasy s úkoly, značkařům, kteří 

v pátek za deště nezničitelné papírové vařečky připínali, všem 

obsluhujícím při občerstvení, Šimonovi Šinkorovi za originální plakát a 

silné organizátorské rodině Bohadlových, že se 38. ročník tradičního 

pochodu Hrádouská vařečka mohl za dodržování hygienických podmínek 

Covidu 19 uskutečnit. 

Zapsala náčelnice Lidmila Martinková 
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HRÁDOUSKÁ VAŘEČKA  - statistika 
 

38. ročníku se zúčastnilo 306 lidí, z toho 93 dětí do 15-ti let 
Účastníci byli ze 37 různých míst 
Počasí: vytrvalý déšť, teplota 9–15 °C 
Nejstarší účastník: Karol Čerešňa, Praha (*1929) 
Velká vařečka: ROŠŤÁCI, HAVRANI     
Kolik bylo účastníků z jednotlivých míst: 

 

Nový Hrádek 114 (39 dětí) 
Praha 40 

Náchod 22 
Nové Město nad Metují 18  

Dobruška 15  
Nahořany, Hradec Králové 8  

Domašín 7 
Slavoňov 5 

Olešnice v OH, Slatina nad Zdobnicí, Spy, 
Hronov 

4 

Borová, Ohnišov, Č. Čermná, Lesní Jakubov, 
Jaroměř, Ostrava, Doudleby 

3 

Pardubice, Kudova Zdroj, Mělník, Bohdašín, 
Kounov 

2  

Všetaty, Hořičky, Červený Kostelec, Brno, 
Bačetín, České Meziříčí, Krucemburk, Ždírec 

nad Doubravou, Kostelec nad Orlicí, 
Provodov, Uherský Brod, Řešetova Lhota 

1 

Pavel Bohadlo 

 

 

F R Y M B U R S K É  O Z V Ě N Y  –  3 / 2 0 2 1  

14 

 

Perličky od hasičů... 
 
Rozvolněný stav v České republice konečně přál alespoň částečně společným kulturním, 
sportovním a společenským akcím. I náš sbor vyhověl pozvání okolních sborů a naši 
členové se účastnili např. těchto akcí: 

 
9. 7. 2021 – VI. sjezdu SH ČMS, který se 
konal v Brně a kde bylo zvoleno nové 
republikové vedení všech hasičů. Prvně v 
historii na post starosty SH ČMS byla 
zvolena žena – Monika Němečková. 
Zároveň bylo zvoleno pět náměstků a jedna 
náměstkyně. 

 
17. 7. 2021 – bylo provedeno slavnostní 
svěcení nové šestikolky v Olešnici v 
Orlických horách. 
 
 

 
31. 7. 2021 – jsme byli přizvání na 
slavnostní otevření hasičské zbrojnice v 
Mezilesí, kde posvětili také hasičské auto a 
nový hasičský prapor 
 
 
 

 
 
14. 8. 2021 – se konala slavnostní schůze, 
následně soutěž v požárním útoku a taneční 
zábava, a to vše u příležitosti 135let vzniku 
sboru u našich sousedů v Bohdašíně v 
Orlických horách. Všem sborům jsme 
předali poděkování a drobné dárky. 
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3.7.2021 - Náš sbor uspořádal tradiční 
pouťové opékání pro veřejnost a děti se 
mohly houpat na houpačkách a vystřelit si 
růži ve střelnici. Nechybělo pečené prasátko 
a domácí buchty. 
 
 
 

 
14.8.2021 - Pro mladé hasiče jsme 
uspořádali víkendové přespávání na 
hasičském cvičišti, spojené s výletem na 
koloběžkách a návštěvy pevnosti ,,Skutina“, 
kde nám odborný výklad podal průvodce 
Josef Balcar. Velmi zdařilá akce! 
 

4.9.2021 – Jsme uspořádali již sedmnáctý 
ročník soutěže v požárním útoku pod 
názvem ,,O pohár starosty městyse“, kde se 
účastnilo osm družstev mužů a šest žen. 
Naši muži obsadili krásné druhé místo a 
ženy skončily šesté. Na tomto místě se sluší 
poděkovat sponzorům, pořadatelům a 
soutěžním družstvům. 
 
 
 

Členové výjezdového družstva ani v tomto čtvrtletí nezaháleli. Zde je přehled: 
 
 
8.6.2021 – Požár garáže v části Nového 
Hrádku - Krahulčí 
 
21.6.2021 – Snesení pacienta do 
sanitky ve Sněžném 
 
14.7.2021 – Úklid kovového odpadu 
od základní školy a zároveň z Krahulčí 
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18. 7. 2021 – mytí parkoviště u mikrobiologického ústavu AV ČR v Dolech před novým 
značením pro jednotlivá stání automobilů 

 

       
 

22. 7. 2021 – převoz materiální pomoci pro Moravskou Novou Ves 

 

 
26. 7. 2021 – odstranění poškozené 
střechy v Náchodské ulici 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
26. 8. 2021 – odstranění dvou vosích hnízd 
ve Sněžném.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Závěrem chci poděkovat všem dárcům, kteří přispěli na stavební materiál pro moravské obce, 
které zasáhlo ničivé tornádo. Materiál byl pořízen z příspěvků soukromých dárců a členů SDH 
Nový Hrádek. Děkujeme p. Josefu Syrovátkovi za pomoc s nákupem a v.d. Velos Nový Hrádek 
za zapůjčené nákladní auto k přepravě. 

Za SDH J. Grimová 
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Vzpomínky na prázdniny 
 
Vzpomínkami se vracím o 45 let zpátky do doby, kdy 
jsme začali jezdit s rodiči, manželem a dětmi do 
Orlických hor na chalupu Nový Hrádek – Doly, 
kterou tehdy koupili rodiče. 
 

Byla to malá roubenka asi 250 let stará. Děti trávily 
prázdniny se mnou, a protože jsem bývalá učitelka, 
užívaly si lesů, vody i hub po celé prázdniny a pomáhaly 
co bylo třeba. Do lesa jsme chodili na dřevo, na šišky, 
stavěli jsme domečky pro zvířátka, sbírali houby, 
maliny, borůvky. Vždy jsme to spojili s něčím poučným 
a hravým.  

Přes parcelu nám teče pstruhový potok. Tam byl ráj 
nejen pro koupání, ale i stavění hrází a pouštění 
kůrových lodiček. Po zimě jsme vždy potok vyčistili a 
obnovili studánku. U chaloupky na louce jsme hráli 
volejbal, badminton a přebíjenou.  

Když nebylo počasí vlídné nebo o večerech, 
věnovali   jsme 
se hrám. To jich bylo …. žolíky, vrchcáby, pexeso, 
zelená louka, dudák, člověče nezlob se a další. Také jsme 
hodně malovali a četli. Vyprávěli jsme si o historii okolí, 
navštěvovali jsme hrady a zámky, kterých je v tomto 
kraji opravdu mnoho.  

Jak děti postupně dospívaly samy hledaly náplň a 
plánovaly cesty. Dnes jsou děti dospělé, mají své rodiny 
a my s manželem se snažíme hledat náplň volného času 
pro vnoučata a dnes již i pro pravnoučka. Naši 
milovanou chaloupku jsme postupně zrekonstruovali, 
takže je pro všechny místa dost. Všichni včetně nás tu 
máme spoustu kamarádů, rodiče sice již zemřeli, ale 
snažíme se dalším pokolením umožnit pobyt v krásné 
přírodě, na zdravém vzduchu i s poznáním blízkého i 
vzdálenějšího okolí. Aby vzpomínky na prázdniny 
nezůstaly jenom v nás, ale i v pokračovatelích rodu. 

 
Mgr. Ivana Kolátorová, 

Praha 
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Jak jsme letos opět putovali za keškami 
Když se v obchodech objeví KEŠ-průkazy, je to neklamné znamení, že prázdniny jsou tady 
a s nimi netrpělivě očekávaná – letos již 6. KEŠ trasa okolím Nového Hrádku. 
 

Osvědčila se nám následující metoda, jak se rychle zorientovat v rozmístění kešek v přírodě. 
Po registraci a získání GPS souřadnic přichází nejprve pečlivá příprava putování. K tomu 
využíváme portál, kam vložíme postupně všechny GPS souřadnice (START = 1. a 
CÍL = 10. keška) a vygenerujeme trasu od 1. do 10. kešky: 

 

 
 

Je to pouze fiktivní trasa-slouží nám pro hrubou orientaci a 
představu, kde se vlastně kešky nacházejí. Kdybychom šli 
poctivě od 1. k 10. kešce po vyznačené trase, ušli bychom skoro 
32 km. Ve skutečnosti se dají využít i neznačené cesty, které nás 
k jednotlivým keškám zavedou rychleji. 

Následuje rozčlenění celkové trasy na několik dílčích 
výletů, při kterých hledáme 2 – 3 blízké kešky. Využíváme mapu 
v mobilním telefonu, ale dají se kešky najít i bez něj – při 
velkém přiblížení mapy je umístění kešky dobře patrné. A to je 
ta nejhezčí část – putování známými i neznámými místy v okolí 
Nového Hrádku. Vždycky objevíme místa, kde jsme poprvé 
v životě. A často kromě kešek nalézáme sladké lesní plody a 
také houby – jako letos, kdy se nám ani nevešly do košíků. 
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Věřím, že i vám se letošní putování líbilo. Velký dík patří Veronice a Pavlovi Bohadlovým, kteří 
nám připravují toto nádherné prázdninové putování. Tak zase za rok! 
 

Hana a Jiří Hlaváčkovi,  
redakce FO 

 

 

Ohlédnutí 15 let zpátky 
Tento vizionářský článek byl otištěn ve Frymburských ozvěnách v červnovém čísle v roce 2006. 
V roce 2020 se přání stalo skutečností. 
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Společenská kronika 
  

červenec-září 2021 
 
 
Naši nejstarší občané oslavili narozeniny: 
 

Frimlová Olga 82 let 
Balcarová Blanka 74 let 
Cejnar Antonín 82 let 
Hánl Josef 89 let 
Cejnarová Marie 79 let  
Piewaková Blanka 78 let 
Augustová Anna 98 let 
Marková Božena 87 let 
Kozlová Marta 89 let 
Ptáček Vratislav 74 let 
Dušková Jana 71 let 
Bajerová Dagmar 72 let 
Jelen Josef 73 let 

 
 

Rázlová Jiřina 73 let 
Holá Alena 75 let 
Pohlová Milena 76 let 
Siegelová Marie 75 let 
Machová Jana 75 let 
Šotolová Marie 81 let 
Přibyl Jiří 84 let 
Jirounek Ladislav 70 let 
Bohadlová Ludmila 75 let 
Kopecký Mojmír 95 let 
Rybín Josef 78 let 
Svatoň Josef 79 let 

 

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví, dostatek životního elánu, optimismu a         
ještě hodně spokojených a šťastných let v našem městysi. 
 

 
Noví občánci:  

Josefína Doubková 
Lukáš Honek 

Oliver Vincenc 
Eliáš Krejčí 

 
Šťastným rodičům blahopřejeme. 

 

 

 
Zemřeli: 

Ludmila Rázlová 
Zdeněk Trávníček 
Marie Drašnarová 

 
Vzpomínáme... 
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Ctít dědictví a nést za to odpovědnost 
I novodobé dějiny mají významnou historickou hodnotu a občas je třeba si je připome-
nout. 

 
 10. října 2006 byl Novému Hrádku vrácen status městyse 

 
Zemské desky uvádějí Nový Hrádek jako městečko již roku 1534. Povýšení Nového Hrádku 

na městečko přinesl rok 1537. Stanovení Nového Hrádku městysem je výrazem určitého posta-
vení obce v minulosti i v dnešní době a současně i poděkováním předchozím generacím, které 
se zasloužily o rozvoj obce a její postavení mezi sídly. 

Jiří Hlaváček st. 
 
 

 

 
 
 

KONCERT 
neděle 10. 10. 2021 v 16:00  

 
Nový Hrádek, kostel sv. Petra a Pavla 

 

Vladimír Jelínek – varhany 
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MARIEN a VÍŤA TRONÍČEK 
 
KINO NOVÝ HRÁDEK 1. 10. 2021 v 19 hodin 
Předprodej na Městys Nový Hrádek nebo https://www.ticketportal.cz 
 

Hudební skupina Marien z Pardubic patří k nejvýraznějším tvářím nastupující generace 
v žánru folkové, country a trampské hudby. Věnují se akustické kytarové muzice a vícehlasému 
zpívaní, hrají melodické písně převážně z dílny Víti Troníčka. Kromě mohutných vokálů a sil-
ných písní je pro Marien typická i jedinečná koncertní energie a doslova rodinný humor. Hudba 
je přitažlivá pro široké věkové spektrum posluchačů. 

Marien jsou trojnásobní držitelé Porty a řady dalších ocenění. Stáli u zrodu hnutí Folk žije! 
Vystupují na předních festivalech i vlastních koncertech po celé republice a pro svůj tradiční 
sound jsou také vyhledávanou doprovodnou kapelou. Spolupracují například s Pavlem Žalma-
nem Lohonkou a Spirituál kvintetem, doprovázeli Wabi Daňka, Honzu Nedvěda, Roberta Křes-
ťana, Romana Horkého a další legendy české folkové scény. Marien spolupořádají také festival 
Folkové Chvojení či Východočeské oblastní kolo Porty.  

V roce 2009 vyšlo debutové album s názvem Krajina v Tobě (Good day records), druhé CD 
s názvem V půli cesty vyšlo v roce 2012 (FOLK ŽIJE!), v roce 2014 skupina vydala třetí album 
Ze Skla (FOLK ŽIJE!). V roce 2017 jako překvapení pro fandy vyšlo tak trochu neoficiání live 
album Marien - Ideon živě, záznam vydařeného výročního koncertu v pardubické výstavní hale 
Ideon z listopadu roku 2016. V roce 2020 CD nazvané 2020. 
 
Vstupenky přes TICKETPORTAL zaplatíte a vytisknete z pohodlí Vašeho domova!!! 
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VĚDĚLI JSTE TO?              
 
 
 

Pivo Frymbulín 
 
Frymbulín má své pivo! Koupit jej můžete výhradně v infocentru u rozhledny na Šibeníku. Malý 

bonus pro čtenáře Frymburských ozvěn, kteří se níže mohou exkluzivně seznámit s prvotním 

návrhem etikety . 

  
 

 

 

 
 

Bc. Zdeněk Drašnar 
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FRYMBURSKÉ OZVĚNY 
čtvrtletní zpravodaj Městyse Nový Hrádek, Náměstí 28, 549 22 Nový Hrádek, IČ: 00272884, 

zapsán do evidence periodického tisku Ministerstva kultury ČR 
pod evidenčním číslem MK ČR E 10519 

 
• Z příspěvků sestavili Ing. Jiří Hlaváček a Mgr. Hana Hlaváčková  

• Stálí dopisovatelé: Anna Marková, Bc. Zdeněk Drašnar, Bc. Jarmila Drašnarová, Ing. Pavel 
Sobotka, Jarmila Grimová, Jiří Hlaváček (st.), Lidmila Martinková, Ing. Jeronym Holý, Pavel 
Bohadlo, Zlatko Hála, Josef a Hana Hánlovi 

• Stálí fotografové: Petr Lemfeld, Ing. Jiří Hlaváček, Zlatko Hála, Jarmila Grimová 

• Obálka: Domky Na Šancích, foto Filip Šafránek 

• Tisk: Jana Wolfová, Vrchoviny, náklad: 350 výtisků. Číslo vyšlo 21. 9. 2021 

• Příští číslo vyjde pravděpodobně v prosinci 2021 

• Příspěvky, prosíme, zasílejte mailem na adresu redakce: jirka.hla@tiscali.cz.  

• Příští uzávěrka bude 5.  12.  2021 – později dodané příspěvky nebudou zveřejněny. Re-
dakce si vyhrazuje právo na krácení, případně neuveřejnění příspěvku. Obsah nemusí vyja-
dřovat postoj redakce. 
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ZÁŘÍ 2021 
 

Sobota 25. 9. v 19 hodin Prvok, Šampón Tečka a Karel 
 

V příběhu Prvoka, Šampóna, Tečky a Karla si čtyři kamarádi ve středním věku přiznají, že nežijí 
tak, jak si představovali. A rozhodnou se vyřešit svou krizi provokativní hrou a plněním odvážných 
úkolů. Jak čtyřicátník zjistí, jestli je opravdovej chlap? Jak zabrání korozi svých ideálů, rozplynutí 
snů a scvrkávání varlat? Prvok, Šampón, Tečka a Karel se pokusí najít v sobě odvahu udělat 
pořádnou kravinu jako zamlada. Nebo aspoň odvahu za všech okolností říkat to, co si opravdu 
myslí. Kdo splní úkol, není sráč… 
 

VSTUPNÉ 120,- Kč                                                 Nevhodné do 12 let 
 
 

ŘÍJEN 2021 
 

Sobota 2. 10. v 18 hodin          Princezna zakletá v čase 
 

Princeznu Ellenu od narození provází příslib mocné kletby, kterou na ni uvrhla čarodějnice Mu-
rien. Kletba se má naplnit v den Elleniných dvacátých narozenin, jakmile zapadne slunce. Avšak 
ve chvíli, kdy zajde poslední sluneční paprsek a vše se zdá ztraceno, princezna zjišťuje, že zů-
stala uvězněná v čase. Pokaždé, když se kletba naplní, Ellena procitne do dne svých dvacátých 
narozenin a je nucena ho prožít celý znovu. Aby zachránila své království i sebe samotnou, musí 
v sobě nalézt odvahu a čisté srdce a dávné kletbě se jednou provždy postavit. 
 

VSTUPNÉ 80,- Kč                                        Pohádka pro celou rodinu 
 

Sobota 23. 10. v 19 hodin   GUMP – pes, který naučil lidi žít 
 

Příběh psí pravdy, lásky a naděje. „Jsem Gump a byl jsem toulavej pes...“ 
On vlastně každý pes je v sobě tak trochu toulavý do té doby, než najde své štěstí, a to štěstí 
pes najde jenom s člověkem. Můj příběh je o hledání psího štěstí a také o překážkách a pastech 
na cestě k tomu správnému člověku. Je o síle a nezlomnosti, která se ukrývá v každém psovi. 
Ano i v tom vašem, ve vaší čivavě, která na vás čeká celý den, než přijdete z práce. I v tom 
buldokovi, který se za vámi šine a sotva popadá dech. Dám svoji duši za to, že kdyby vám někdo 
na tomhle světě chtěl ublížit, tak pak teprve poznáte, jak silné má váš pes srdce a co jeho láska 
k vám znamená. Tenhle film vám také otevře oči, protože co člověk v psím srdci zničí, to může 
zase jen člověk uzdravit. Rodinný film režiséra F. A. Brabce je o světě viděném očima toulavého 
psa Gumpa. O světě, o kterém mnoho z nás moc neví. O tom, jak nás vidí zvířata a jak je ten 
náš svět pro ně důležitý. Ten svět, který jim dává domov, sílu, naději, ale také bolest. Dobro-
družný příběh skutečných psích hrdinů a lidí kolem nich. 
 

VSTUPNÉ 100,- Kč                                                    Mládeži přístupný 
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